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L’obra de la depuradora 
de Vilavenut  

s’iniciarà enguany

ara sí, ja comptem amb el full de ruta perquè la depu-
radora sigui una realitat.

Paral·lelament, l’Ajuntament està treballant per acon-
seguir arribar a un acord amb els dos propietaris dels 
terrenys on s’ha d’ubicar la nova instal·lació. Ja s’han 
iniciat les converses amb ells i els seus representants 
i, s’ha arribat a un acord amb un dels propietaris per 
l’adquisició de la seva part del sòl. 

La instal·lació de la depuradora d’aigües residuals de 
Vilavenut permetrà protegir el medi ambient, garantir 
la salut pública, millorar la qualitat de vida i promoure 
la sostenibilitat del poble. L’objectiu és tenir el municipi 
totalment sanejat. ❧

L’ACA finançarà el 
100 % del cost de l’obra, 
que costarà 501.111,02 
euros. L’objectiu de 
l’Ajuntament és tenir 
el municipi totalment 
sanejat.

El Consell Comarcal del Pla de l’Estany i l’Agència 
Catalana de l’Aigua (ACA) han signat el conveni per 
a l’execució de la nova Estació Depuradora d’Aigües 
Residuals (EDAR) que es farà a Vilavenut. També han 
signat l’execució de la d’Esponellà i l’ampliació de la 
de Serinyà. 

Es preveu que la depuradora d’aigües residuals de Vi-
lavenut es començarà a construir abans d’acabar l’any. 
L’ACA aportarà 50.000 euros per a l’inici de les obres i 
preveu que estarà en funcionament durant el 2025. En 
total, té previst destinar per a la construcció de la de-
puradora 501.111,02 euros entre aquest any i el 2025, 
la totalitat del finançament.

L’Ajuntament de Fontcoberta valora molt positivament 
la signatura d’aquest conveni perquè finalment, des-
prés de tants anys perseguint aquesta infraestructura, 

Francesc Castañer, president del Consell 
Comarcal del Pla de l’Estany, i Francesc 
Xavier Cros, alcalde de Fontcoberta, durant 
la presentació de la construcció de la depu-
radora de Vilavenut.

Destaquem



L’Ajuntament 
informa 

DE DIA EN DIA

Polígon industrial de Polígon industrial de 
FontcobertaFontcoberta
S’ha arribat a un acord per la cessió 
dels terrenys on ha d’anar ubicada 
la nova rotonda que donarà accés a 
la zona industrial de Melianta. El 21 
de juny d’enguany, l’Ajuntament i els 
propietaris de part del terreny on ha 
d’anar ubicada la nova rotonda de 
Melianta han signat l’acord de cessió 
del terreny. El nou giratori ha de ser-
vir d’accés a la zona industrial a través 
de la carretera de Banyoles a Espone-
llà i, per aquest motiu, la signatura és 
una fita clau per desencallar la urba-
nització de la part nova de la zona in-
dustrial. Al novembre de l’any passat 
l’Ajuntament va aprovar l’expedient 
d’expropiació d’aquests terrenys. A 

l’abril es va realitzar l’aprovació ini-
cial dels convenis d’expropiació de 
mutu acord, que va ser confirmada 
en sessió ordinària del maig, i al juny 
s’ha realitzat la signatura de l’acord 
amb els veïns afectats. El desenvo-
lupament del polígon industrial per-
metrà l’arribada de petites i mitjanes 
industries noves al municipi que han 
de contribuir a millorar la nostra sa-
lut econòmica i la de la comarca. 

4a aula de la llar 4a aula de la llar 
d’infantsd’infants
Una de les primeres accions que es 
va dur a terme en aquesta legisla-
tura va ser sol·licitar l’ampliació de 
l’Escola Bressol Els Plançons al De-
partament d’Educació.

A finals d’agost de l’any passat es 
va rebre un informe tècnic favorable 
del Servei de Gestió de Construccions 

Signatures de terrenys de la roton-
da: Sr. Abulí, a l’esquerra, i la famí-

lia Teixidor-Becerra, a la dreta.
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Escolars, i a principis de setembre es 
va aprovar el projecte. Això acredita-
va que el nombre, el tipus i la distri-
bució dels espais i el nombre d’infants 
s’adequaven als requisits mínims que 
assenyala la normativa educativa vi-
gent en relació amb el primer cicle de 
l’educació infantil, però no tenia con-
dició d’autorització d’obertura i funci-
onament. A l’octubre, es va indicar a 
l’Ajuntament que l’edifici de l’Escola 
Bressol havia de complir amb una 
sèrie de requisits de ventilació, pels 
quals s’havia de fer una inversió de 
més de 20.000 euros. A més, faltaven 
un seguit de documents tècnics. Arri-
bats a aquest punt, tenint en compte 
que les places per als infants fontco-
bertins estaven cobertes i no perilla-
ven, es va decidir parar el projecte de 
4a aula. Al febrer d’enguany, va arri-
bar a l’Ajuntament un document que 
indicava que en tractar-se d’un edifici 
existent, s’acceptava que la ventilació 
natural mínima fos la de 1/20 de la 
superfície de l’aula. Tenint això en 
compte, s’ha tornat a activar l’ampli-
ació de la capacitat de la llar i ja no-
més queda pendent obtenir dos dels 
documents tècnics: l’acta d’inspecció 
tèrmica i la inscripció al RITSIC.

Catàleg de caminsCatàleg de camins
Ja des de l’anterior legislatura s’ha es-
tat treballant en el desenvolupament 
d’un catàleg de camins municipal. 
Aquest mes de maig l’Ajuntament ha 
aprovat inicialment la proposta que 
ens va fer DV Serveis. L’inventari es-

tarà en fase d’exposició pública fins 
a finals de juliol perquè tots els in-
teressats puguin fer-hi observacions. 
L’aprovació final del catàleg de ca-
mins municipal permetrà identificar 
i protegir camins històrics i culturals, 
preservar espais naturals i garantir 
que els veïns en puguem fer ús. 

Minideixalleria  Minideixalleria  
i àrea d’aportació i àrea d’aportació 
d’emergènciad’emergència
El Projecte de la minideixalleria i 
àrea d’aportació d’emergència de 
Melianta està fet i la subvenció per 
a la seva realització està atorgada. 
Per poder-lo dur a terme, l’Ajunta-
ment va aprovar inicialment una 
modificació del POUM en la sessió 

ordinària del 8 d’abril del 2024 
i està pendent de rebre l’aprova-
ció definitiva. La nova instal·lació 
comptarà amb una àrea d’emer-
gència amb accés independent des 
del carrer, amb una minideixalleria 
amb entrada i sortida per a vehi-
cles, i amb un petit edifici amb un 
despatx i un magatzem tancat. Ha 
d’estar acabada durant l’any 2025. 

Canvi d’enllumenat Canvi d’enllumenat 
públicpúblic
L’Ajuntament està pendent de rebre 
la subvenció de 35.000 euros per al 
canvi d’enllumenat públic, que per-
metrà millorar l’eficiència energèti-
ca del municipi. 

La subvenció és per a un 90  % de 
la inversió que s’ha de fer i permetrà 
canviar 219 lluminàries públiques. 
Amb aquesta acció el municipi estal-
viarà uns 71.000 KWh a l’any. L’apro-
vació definitiva d’aquesta subvenció 
està prevista per aquest mes de juliol.

Primers passos per al Primers passos per al 
trasllat de la piscinatrasllat de la piscina
Un cop acabat el procés participatiu, 
l’Ajuntament ha seguit treballant en 
el projecte de trasllat de la piscina 

Proposta inicial de l’inventari 
de camins municipals.

Plànol:

2.1 Camins municipals de Fontcoberta
      (Topogràfic)

Títol:

Inventari de camins municipals de 
Fontcoberta

Institut Cartogràfic i Geològic de Catalunya (ICGC)
Sistema de referència UTM ETRS 89
Base topogràfica 1:5.000

Escala:

1:7.500

Data:

Abril 2024

Promotor: Autor del projecte:

Límit terme municipal i zones urbanes

Límits nuclis veïnats tradicionals

Camins Municipals

1

Llegenda:
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a la zona esportiva. Després de vi-
sitar les instal·lacions de Cornellà 
del Terri i de Porqueres per agafar 
idees de com dissenyar de manera 
eficient les noves instal·lacions, s’ha 
demanat un projecte per a la rea-
lització dels nous vestidors, que a 
l’estiu donaran servei a la piscina i 
a la resta de l’any al camp de futbol. 
El projecte també inclou l’edifici on 
s’ubicarà el bar. 

Dipòsit d’aigua antic Dipòsit d’aigua antic 
de Meliantade Melianta
El dipòsit d’aigua antic de Melianta 
està en bon estat estructuralment. 
Així ho han acreditat els tècnics que 
l’han visitat, que sostenen que no-
més requereix de petites reparacions 
superficials. L’Ajuntament considera 
que el dipòsit és una estructura sin-

gular de Fontcoberta i que forma part 
del nostre paisatge urbà. Per això ha 
decidit que vol fer-hi una actuació 
de manteniment i està preparant un 
concurs públic per rebre propostes 
de disseny. Les bases del concurs es 
publicaran acabat l’estiu.

Rectoria de VilavenutRectoria de Vilavenut
Ja s’han instal·lat totes les finestres 
d’alumini de la primera i la segona 
planta de l’antiga rectoria de Vila-
venut. Des de l’inici de l’actual le-
gislatura, i en l’anterior mandat, les 
millores a l’edifici han estat contínu-
es i actualment és segur estructural-
ment, garanteix l’accessibilitat a la 
majoria dels seus espais i compta 
amb un bon aïllament tèrmic. Els 
avenços per convertir-lo en un cen-
tre cívic adequat són notoris i ja és 
apte per començar a estar operatiu. 

Com a obra més costosa, només res-
ta acabar el paviment del tercer pis. 

Accions de promoció Accions de promoció 
econòmicaeconòmica
Durant el primer trimestre de l’any 
es va aprovar la instal·lació de car-
tells publicitaris al pavelló. Paral·le-
lament, a la pàgina web de l’Ajun-
tament s’ha inclòs un apartat on hi 
apareixeran les empreses del muni-
cipi, ordenades per categories. Amb 
l’objectiu d’explicar les dues accions 
de promoció econòmica, durant el 
mes de juny, s’han començat a visi-
tar les empreses de Fontcoberta. El 
següent pas serà la producció d’un 
tríptic, on hi haurà un plànol amb 
la ubicació dels negocis locals, un 
codi QR que enllaci amb l’apartat 
de la pàgina web i alguns elements 
que son patrimoni natural i cultural 
de Fontcoberta. Al pavelló, també es 
reservarà un espai per a un cartell, 
convidant els veïns a conèixer i con-
sumir a les empreses del municipi, 
que enllaçarà amb l’apartat de la pà-
gina web. 

Coberta de l’Escola Coberta de l’Escola 
Vella de VilavenutVella de Vilavenut
L’Ajuntament de Fontcoberta ha adju-
dicat el contracte per l’ampliació de la 
coberta de la pista de l’Escola Vella de 
Vilavenut. Els treballs s’iniciaran du-
rant aquest tercer trimestre de l’any 

“Això és una frase destacada que parla 
sobre alguna cosa dels temes de sota”

A l’esquerra, el dipòsit d’aigua 
antic de Melianta. A la dreta, 
la rectoria de Vilavenut. A 
baix, captura de pantalla de la 
pàgina web de l’Ajuntament 
de les accions de promoció 
econòmica. 
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i seran realitzats per l’empresa Gesti-
ons reformes i manteniments SL.

Aquesta obra està finançada per 
la Generalitat de Catalunya dins la 
subvenció per a la millora d’infraes-
tructures o equipaments de pràctica 
esportiva per a municipis de fins a 
2.000 habitants. L’import de la sub-
venció és de 34.586,64 euros. 

Millores a la carrete-Millores a la carrete-
ra de Vilavenutra de Vilavenut
Del dilluns 20 al divendres 24 de 
maig la Diputació de Girona va re-
asfaltar la carretera de Vilavenut en 
el tram entre el trencant de la Qua-
tre Soques i l’entrada de Vilavenut.

Organització  Organització  
de l’arxiu municipal de l’arxiu municipal 
de l’Ajuntament de l’Ajuntament 
L’Ajuntament ha rebut una subvenció 
per part de la Diputació de Girona 
per a la classificació, descripció, es-
tabliment del règim d’accés i conser-
vació i/o eliminació de part del fons 
conservat a l’edifici antic de l’Ajun-
tament de Fontcoberta. L’import de 
la subvenció és de 4.704,87 euros. 
Amb aquesta subvenció, es con-
tractarà la Sra. Carme Permanyer i 
Bastardas, per tal de que realitzi el 
tractament arxivístic del fons docu-
mental de l’Ajuntament de Fontco-
berta. Els treballs es realitzaran du-
rant els mesos d’agost i de setembre 

i es calculen unes 200 hores de feina 
per part de la professional. 

Soterrament de la Soterrament de la 
línia d’alta tensió de línia d’alta tensió de 
VilavenutVilavenut
La part més important de les obres 
del soterrament de la línia d’alta 
tensió al seu pas pel nucli de Vila-
venut han acabat. Només falten pe-
tits detalls per aprovar l’entrega de 
l’obra: eliminar un pal de llum que 

està al mig d’un camp -es farà quan 
s’hagi collit el blat-, tirar regatge as-
fàltic a la zona de l’aparcament -on 
es va desmuntar un altre pal de la 
línia d’alta tensió- i tornar a col·lo-
car la cadena que tanca el camp on 
hi ha la caseta de transformadors. 
El soterrament de la línia permet 
millorar la seguretat i l’estètica del 
poble i, disminuir l’impacte ambien-
tal i el cost de manteniment de la 
línia. Però sobretot, ha de reduir els 
efectes nocius que pot provocar la 
radiació elèctrica en els veïns. 

A dalt, caseta dels transfor-
madors de Vilavenut. A baix, 

carretera de Vilavenut vora el 
pont de Farga. 
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TEMES IMPORTANTS

Resultat eleccions al Resultat eleccions al 
Parlament de Cata-Parlament de Cata-
lunya del 12 de maig lunya del 12 de maig 
2024 a Fontcoberta2024 a Fontcoberta

Resultat eleccions  Resultat eleccions  
al Parlament Europeu al Parlament Europeu 
del 9 de juny 2024  del 9 de juny 2024  
a Fontcobertaa Fontcoberta

JUNTS+ 408 vots (49,27  %)

ERC 127 vots (15,33 %)
ALIANÇA 
CATALANA 93 vots (11,23 %)

PSC 77 vots (9,29 %)

CUP 43 vots (5,19 %)

VOX 20 vots (2,41 %)

PP 16 vots (1,93 %)
COMUNS 
SUMAR 15 vots (1,81 %)

ALHORA 6 vots (0,72 %)

PACMA 6 vots (0,72 %)
RECORTES 
CERO 2 vots (0,24 %)

PCTC 1 vot (0,12 %)

FO 1 vot (0,12 %)

JUNTS UE 275 vots (48,93  %)
ERC-ARA 
REPÚBLIQUES 125 vots (22,24 %)

PSC 79 vots (14,05 %)
PP 20 vots (3,55 %)
VOX 12 vots (2,13 %)
COMUNS 
SUMAR 11 vots (1,95 %)

IE 7 vots (1,24 %)

PODEMOS 7 vots (1,24 %)

PACMA 7 vots (1,24 %)
SE ACABÓ
LA FIESTA 52 vots (0,88 %)

PMR 3 vots (0,53 %)

PCTC 1 vot (0,17 %)

Cs 1 vot (0,17 %)

EXISTE 1 vot (0,17 %)

PFAC 1 vot (0,17 %)

Cens: 1.160
Participació: 838 (72,24 %)
Vots nuls: 10 (1,19 %)
Vots en blanc: 13 (1,55 %)

Cens: 1.165
Participació: 572 (49,09 %)
Vots nuls: 10 (1,74 %)
Vots en blanc: 6 (1,06 %)

BREUS

Tres arbres  Tres arbres  
a Vilavenuta Vilavenut
Aquesta primavera, l’Ajuntament ha 
plantat tres arbres a Vilavenut en 
substitució dels que hi havia malalts. 
A la plaça de Ma Batlle s’ha plantat 
un ametller (Prunus dulcis) i a la 
plaça de Mossèn Salvador Pagès dos 
arbres de l’amor, o arbres de Judea, 
(Cercis siliquastrum). 

Millora de l’accés a Millora de l’accés a 
diferents disseminatsdiferents disseminats
Durant aquest trimestre, l’Ajunta-
ment ha continuat treballant per mi-
llorar l’accés a diferents disseminats 
del municipi. S’ha actuat a la carre-
tera d’accés a cal Panyero de Vilave-
nut, al camí de can Galí d’Espasens, al 
camí de can Donai a Espasens, al camí 
de can Tonet i al d’accés a can Fares, 
entre altres. El municipi té més de 40 
quilòmetres de camins i pistes fores-
tals que s’han d’anar mantenint. ❧

A l'esquerra, els tres arbres a Vilavenut. 
A la dreta, reciclat asfàltic a la carrete-
ra de cal Panyero.
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La indústria, al capdavant del país.
Hem de donar absoluta prioritat a 
la política industrial. Sense un sis-
tema productiu competitiu, de qua-
litat i eficaç, no serà possible tenir 
una bona política social que sigui 
capaç de dotar-nos d’uns bons sis-
temes assistencials, educatius i sa-
nitaris.

Cal qualificar de gran notícia 
els missatges que des de ja fa cert 
temps hem anat rebent per part de 
l’equip de govern de l’Ajuntament 
sobre el proper desenvolupament 
de la zona industrial de Melianta 
que ha de permetre l’arribada de 
noves indústries (amb nous em-
presaris i llocs de treball) i crear, 
per tant, un entorn molt favorable 
a la política industrial.

Vivim en un entorn privilegiat, 
amb tota classe de serveis a tocar 
(educació, sanitat, esports o gaudi), 
on es desenvolupa l’agricultura, el 
petit comerç o el turisme rural. La 
zona industrial ampliada seguirà 
donant feina i prosperitat. 

Seguim aplicant el nostre pro-
grama electoral i complint els ob-
jectius amb els quals us varem de-
manar el vot. El desbloqueig de la 
zona industrial n’era un. El nostre 
partit a nivell municipal segueix, 
des de fa anys, un full de ruta clar i, 
si bé les cares han anat canviant, els 
objectius són els mateixos. 

Ple Jove-Consell d’Adolescents.
Com cada any, l’Ajuntament de Font-
coberta dedica un ple als alumnes de 
l’Escola Alzina Reclamadora que estan 
cursant Cicle Superior. Ells exposen les 
demandes de millora, que treballen 
en reunions de delegats, i que afecten 
alguna part de l’escola. Demandes de 
millora que caldria revisar o mantenir 
per part de l’Ajuntament. En el progra-
ma electoral de JUNTS hi portàvem la 
creació d’un Consell d’Infants per po-
der debatre temes que afectessin la 
vida comunitària del municipi.

Un consell d’infants potser no cal-
dria, perquè des de l’escola ja estan 
treballant el tema amb les valoracions 
que fan en les reunions de delegats de 
classe i la direcció de l’escola. Aquests 
alumnes delegats són els encarregats 
d’exposar al Ple totes les propostes 
que han anat sortint de les aules. 

Però el que sí que hauria de ser 
una proposta en ferm, i que la volem 
treballar amb la regidoria de Joventut, 
és convidar els joves de 12 a 18 anys 
a què participin en un “Consell d’Ado-
lescents”, supervisat des de l’Ajunta-
ment, per anar debatent els temes que 
afecten el dia a dia del jovent del mu-
nicipi. Creiem que és una aposta prou 
important per tal que els joves puguin 
valorar, opinar i buscar solucions so-
bre temes puntuals, al mateix temps 
que ajudaria a mantenir el municipi 
tal com a ells els agradaria.

Des de Més Fontcoberta volem por-
tar la vostra veu al ple de l’Ajunta-
ment. Som aquí per assegurar-nos 
que les decisions preses siguin co-
herents, buscant simplificar el dia a 
dia. A través de la nostra dedicació, 
pressionem contínuament per acon-
seguir més canvis, amb l’objectiu de 
millorar el dia a dia de Fontcoberta.

Creiem en la importància de la 
participació ciutadana. Per això, us 
encoratgem a fer-nos arribar qual-
sevol inquietud o proposta que con-
sidereu necessària. Aquestes idees 
no només seran escoltades, sinó 
que les traslladarem a l’Ajuntament 
perquè, com a mínim, es valorin 
amb la serietat que mereixen.

Estem a l’oposició amb la millor 
voluntat del món. El nostre objectiu 
és assegurar que l’equip de govern 
compleixi amb les seves obligacions 
legals, ja que, si tots tenim respon-
sabilitats legals, l’Ajuntament enca-
ra més, i ha de demostrar-ho amb 
l’exemple.

Us volem desitjar un bon estiu, 
i us animem a gaudir de la piscina, 
ara que encara està al seu lloc. Així 
mateix, us animem a aprofitar les 
nits càlides d’estiu per divertir-vos 
“a la vostra manera”, i per què no, 
atrevir-vos a cantar el clàssic “My 
Way” en una sessió de karaoke.

Grups  
municipals
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Esdeveniments

La Festa del Cargol de Fontcoberta d’enguany es va cele-
brar amb èxit un any més, malgrat el dia plujós. Vàrem 
aplegar centenars de veïns i visitants que van gaudir d’una 
bona jornada. Tot i que es va haver d’anul·lar la marxa del 
cargol a la platja d’Espolla i els inflables per a la mainada 
per les condicions meteorològiques, es va poder gaudir 
d’una jornada plena de bona gastronomia i diversió.

La festa va començar amb la trobada de puntaires del 
Pla de l’Estany, seguida de les curses de cargols, el cargol 
més gros i el més original. A continuació, es va celebrar el 
tradicional concurs gastronòmic del cargol que, en aques-
ta edició, comptava amb el jurat format per el restaurador 
fontcobertí Àngel Castellà, el crític gastronòmic vilavenu-
tí Jaume Fàbrega i el xef Lluc Quintana. Varen designar 
guanyadors Rosa Banal, Maria Roura i Jaume Roura.

Un dels moments més esperats de la festa va ser la 
mostra gastronòmica del cargol, on es van poder degus-
tar diferents plats cuinats per el restaurants participants 
a la festa i també els cuinats del concurs. Seguidament, 
hi va haver el dinar popular que un any més va acollir 
una gran gentada vinguda d’arreu. La festa va finalitzar 
amb un monòleg de l’humorista Jordi LP. Salut!

 Comissió de Festes de Fontcoberta

24ª Festa del Cargol  
de Fontcoberta

?????????

Amb l’assistència del president de la Diputació de Giro-
na, Sr. Miquel Noguer, el president del Consell Comarcal 
del Pla de l’Estany, Sr. Francesc Castañer i l’alcalde de 
Fontcoberta, Sr. Xavier Cros, es va iniciar el lliurament 
de premis del 41 certamen “Alzina Reclamadora”.

La regidora de cultura de l’Ajuntament de Fontco-
berta, Dolors Bustins, amb la col·laboració de Carme 
Ferrando, varen portar a terme aquesta nova edició del 
certamen. L’acte va tenir lloc el dia 27 d’abril, a les 6 
de la tada, a la sala d’actes de can Jan de la Farrès. Es 
va comptar, també, amb la presència dels membres del 
jurat i l’acte va estar amenitzat per la cantAutora Ivet 
González que va aportar l’apartat musical. I va fer de 
rapsoda, Vicenç Viñas (del Traster Teatre).

Tots els guanyadors dels diferents cursos varen reco-
llir el premi concedit. I es va donar el premi especial a 
l’Escola de Sant Esteve de Guialbes.

La regidora va destacar la importància del món digital 
que va facilitar que durant la pandèmia de la COVID es 
pogués continuar portant a terme aquest certamen, i com 
aquest món digital s’està decantant cap a la redacció de 
textos a través de la intel·ligència artificial, manifestant la 
seva esperança que no hi tingui cabuda en el món literari, 
perquè hi mancaria “aquella part personal i emocional que 
un bon escriptor sap transmetre. I perquè un escrit enganxi 
s’hi ha de trobar sentiments i un trosset d’empatia”. I dema-
na als alumnes que provin “d’agafar un llapis, un bolígraf, 
un retolador i escriviu a mà, com ho feien els escriptors que 
han deixat bona empremta en la literatura universal”.

Certamen literari  
Alzina Reclamadora

Fotos: Cargol 1 i 2
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El jurat del 41 certamen “Alzina Reclamadora», compost per M. Teresa Sabrià Rius, Josep Navarro Santaeulàlia, Jaume 
Colomer, Bàrbara Julbe, Josefina Ubasart, Irene Massanellas, Carme Ferrando, Anna Capellera i Alba Domènech varen 
emetre el veredicte següent:

Curs Premi Títol Autor/a Escola

3r 
Primària

1r D’acampada Aina Valls Feliu Camins

2n Llop Aran Sucarrats Faixedas la Draga

3r La família de notes Lucía Godoy Pla de l’Ametller

4t 
Primària

1r Llegir és un plaer Martí Homs Ferrer Can Puig

2n El dibuix del llapis Beth Lozano Moya Alzina Reclamadora

3r Unes olimpíades d’allò més estranyes Alma Betmar Sanz Sant Esteve de Guialbes

5è 
Primària

1r El secret de la flor daurada Queralt Miró Badia Sant Esteve de Guialbes

2n Són avorrits els cigrons Dana Bermúdez la Draga

3r La periquita amb autoestima Paula Barceló Pagès Bora Gran

6è 
Primària

1r Les històries dels meus avis Flora sala Baldiri Reixac

2n Les quatre cordes Mixeel Callís Camins

3r Un lloc millor Martina Lepez Estany l’Entorn

1r i 2n 
ESO

1r Què puc escriure? Adrià Banal Institut Pla de l’Estany

2n El país del fred i la calor Martí Darnés Institut Pere Alsius

3r El secret de la porta musical Estel Bonet Coll Institut Pere Alsius

3r i 4t 
ESO

1r Un petit saltet Abril Riera Masanas Institut Pla de l’Estany

2n Una carta per a molt lluny Aitana Francisco Institut Pere Alsius

3r 10 d’octubre: L’inici d’un amor impossible Lina Guan Cai Institut Pere Alsius

1r i 2n BAT 
i Cicles 

Formatius

1r Quan hi ets Jana Puerto Pagès Institut Pere Alsius

2n Viatge en tren Sofia Morfudella Rizza Institut Pla de l’Estany

3r El paraigua de l’àvia Ferriol Camps Brugada Institut Pere Alsius

XAAAF! Es va esborrar tot el dibuix. 
—Oh, no! —va dir la goma. 
Una hora més tard va arribar el llapis i la goma li 

va explicar el que havia passat. 
El llapis li va preguntar: 
—Ho has fet sense voler, no? 
—Sí, perdó. 
—Ara intentaré fer-lo! —va dir la goma. 
No li va sortir i el llapis es va enfadar. Però en veu-

re que la goma s’esforçava tant, es va adonar que no 
calia enfadar-se tant. Així que va ajudar la goma a 
fer-lo. El llapis dibuixava i quan s’equivocava la goma 
ho esborrava. Va sortir un dibuix màgic, bonic, preciós 
i molt... més. A partir d’aquell dia sempre dibuixaven 
junts. 

Catacrec, catacrac, el conte s’ha acabat. 

Conte ve, conte va, i si no és mentida, veritat serà. 
En una taula de l’Escola Alzina Reclamadora de Font-
coberta hi vivia un llapis de color blanc i una goma 
Milan rosa. Eren els millors amics. 

El llapis dibuixava moltes coses com: vaixells, flors, 
cotxes... 

Un dia es va posar a dibuixar un panda molt difí-
cil i gran. Al cap d’una setmana havia fet només mig 
dibuix, en blanc i negre. Estava cansat i va sortir a 
passejar. Es va trobar la goma. El llapis li va dir: 

—He fet dibuix és molt difícil. No el destrossis! 
—No el destrossaré! —va dir la goma. 
L’endemà el llapis va haver d’anar al metge. La 

goma va anar a veure el dibuix del llapis. Es va quedar 
flipant, l’havia acabat! Era molt bonic! La goma es va 
acostar i... va relliscar i va caure de costat. I de cop... 

EL DIBUIX DEL LLAPISEL DIBUIX DEL LLAPIS
2n premi de 4t de Primària de Beth Lozano Moya de l’Escola Alzina Reclamadora

11

esDeveniments



El dia 28 d’abril es va celebrar la 32a Festa de la Vellesa, o 
de la Saviesa com s’anomena últimament. Amb una missa 
solemne a l’església de Fontcoberta, oficiada per mn. Jordi 
Font, amb acompanyament de la coral Fontcoberta canta 
es va iniciar la festa, que va continuar amb un recorre-
gut per Banyoles amb el Tren Pinxo, per trobar-se tots els 
assistents al restaurant La Carpa compartint un dinar de 
germanor. Durant l’acte es va lliurar un obsequi de l’Ajun-
tament de Fontcoberta a tots els assistents i un obsequi 
preparat pels nens i nenes de l’Escola Alzina Reclamadora, 
als dos jubilats presents: el més jove i el més gran, essent 
en Gabriel Pons (més gran) i en Miquel Ferrer (més jove).

La festa va acabar amb música disco, que va fer gau-
dir a les persones que els agrada ballar. La jubilada més 
gran és la Maria Juanmiquel i la més jove l’Anna Bru-
gués, a les quals se’ls va portar el detall particularment 
perquè no varen poder assistir a la festa.

Festa de la saviesa 2024

A dalt, d’esquerra a dreta, Xavier Cros, Anna Brugués, Montse 
Grau i Dolors Bustins. A baix, a l’esquerra, d’esquerra a dreta, 
Dolors Bustins, Miquel Ferrer, Gabriel Pons i Xavier Cros. Al 
costat, d’esquerra a dreta, Dolors Bustins, Xavier Cros i Mont-
se Grau. Asseguda, Maria Juanmiquel.

Els gojaires amb mossèn Jordi Font. La Coral Vergés aguan-
ta la imatge de la marededéu del Roser. Fotografia: Dolors 
Bustins.

El passat diumenge 12 de maig es va celebrar la Festa del 
Roser, la Festa Petita de Fontcoberta. La diada va comen-
çar amb la cantada tradicional dels goigs per diferents in-
drets de la parròquia, bàsicament a Melianta. Aquest any 
hi va haver una desena de gojaires, alguns joves. Al punt 
del migdia es va celebrar l’ofici, presidit per mossèn Jordi 
Font, en honor a la Mare de Déu del Roser acompanyat 
de la coral Fontcoberta Canta. En acabar els gojaires van 
pujar al presbiteri repartits en dos grups i van cantar els 
goigs del Roser, una tradició que no s’ha de perdre mai. 
Els assistents van continuar la festa a la plaça Major on la 
Comissió de Festes de Fontcoberta tenia preparat un refri-
geri que va ser molt agraït mentre es conversava amb uns 
i altres. En acabar, un membre de la Comissió va encantar 
els productes lliurats als diferents indrets on es van cantar 
el goigs que va servir per pagar la festa, com es feia abans. 
Un dia més es va fer poble. 

Festa del Roser 
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tim però no per això menys important, GRÀCIES al públic assistent; 
com sempre diem, sense vosaltres, res d’això tindria sentit.

I ara que ja ha passat un mes des que va finalitzar aquesta Pri-
mera Mostra, toca fer balanç i autocrítica. N’estem molt contents i 
satisfets, però també som conscients que hi ha moltes coses a mi-
llorar i ja hi hem posat fil a l’agu-
lla. Ens motiva que aquesta petita 
Mostra pugui tenir continuïtat en 
el temps, que sigui un lloc de tro-
bada i de gaudir plegats, perquè 
esdevingui un espai de referència 

I mostra de Teatre Popular de Fontcoberta
El passat mes de maig vam poder dur a terme la PRIME-
RA MOSTRA DE TEATRE POPULAR DE FONTCOBERTA. 
Tot va començar amb una proposta de l’Ajuntament, que 
va coincidir plenament amb les nostres ganes de créixer 
una mica més com a grup. Ja feia temps que hi donàvem 
voltes i pensàvem en la manera d’acostar el teatre a casa 
nostra. I ens van oferir l’ocasió perfecta. A partir d’aquesta 
llavor va anar arrelant un projecte que té ganes de que-
dar-se i créixer, fent-se més gran. Com a primera experi-
ència, vam plantejar una programació modesta però que 
ens va semblar atractiva, i que hi hagués cabuda per tota 
mena de públic. I pensem que vam encertar plenament.

Ens va fascinar la Cia. Anna Roca amb la seva versa-
tilitat i els seus contes desestructurats. Vam riure i vam 
gaudir veient els nostres conciutadans, en Josep i la Car-
mina, i les seves desventures amb La Recomanada de Mr. 
Dupont, que ens va portar la Cia. 30 de Febrer. I vam xalar 
d’allò més amb els infortunats pacients d’un psicòleg com 
a mínim peculiar de, Toc-toc, representada pels nostres 
admirats companys de la Cia. La Laguna Teatre, de Sils. 
En els tres dies, vam rebre més de 250 persones de públic.

No cal dir que tot això no hauria estat possible sense 
l’impuls, l’ajuda i el suport de l’Ajuntament 
de Fontcoberta, a qui agraïm la confiança 
dipositada. GRÀCIES! També volem agrair, 
des d’aquestes pàgines, la implicació de la 
Comissió de Festes de Fontcoberta; GRÀ-
CIES per la vostra tasca. Esperem poder 
comptar amb vosaltres en properes edici-
ons i esdeveniments. I per suposat, per úl-

per al teatre popular, perquè contribueixi a donar impuls 
a aquest noble art.

Per ara, ens centrarem en la propera obra, amb mol-
tes ganes que la gaudiu aquesta Festa Major (no us la 
perdeu!). Però després... seguirem treballant en la sego-
na edició de la Mostra de Teatre Popular de Fontcoberta. 
I en altres projectes que, per ara, no podem desvetllar, 
però que us informarem tan aviat com puguin ser una 
realitat. La Mostra ha nascut amb voluntat de créixer i 
millorar. Tant de bo sigui la primera de moltes! LLARGA 
VIDA AL TEATRE. Seguiu-nos a les xarxes! IG eltraster-
teatre FB El Traster Teatre de Fontcoberta. 

El Traster Teatre de Fontcoberta

De dalt a baix, cia. Anna Roca 
en el moment de l’actuació; cia. 

Anna Roca i El Traster Teatre; 
cia. 30 de Febrer i El Traster 

Teatre; i cia. La Laguna Teatre 
de Sils i El Traster Teatre.
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Festa Major de Vilavenut 
Segons la tradició, la festa major és la festa més important 
d’un poble. Són dies de gresca, música i de compartir-ho 
amb les persones, amics i veïns del nostre dia a dia. Normal-
ment la festa major té un origen religiós en honor a un sant 
o una patrona, en el cas de Vilavenut és en honor a la Santa 
Espina i se celebra sempre el dia de la Pasqua de Pentecosta. 
Per tant, vol dir que la Festa Major de Vilavenut depèn de la 
Setmana Santa, es mou de data cada any i se celebra al cap 
de set diumenges després de la Pasqua Florida.

Recordo que fa uns anys el dia més impor-
tant de la Festa Major era el divendres abans 
del diumenge de la Pasqua de Pentecosta. El 
poble s’omplia de gent de tota la comarca i era 
de gran importància, després de l’ofici solem-
ne, la benedicció dels ulls, que avui dia encara 
es continua fent amb la Santa Espina. Actual-
ment s’ha canviat i l’ofici es fa el diumenge. 

Aquest any, la Festa Major de Vilavenut 
2024 ha estat regada i com deia la gent de fa uns anys ha 
sigut una Santa Espina fangosa, anomenada així perquè 
acostumava a ploure molt sovint. L’objectiu d’aquest any 
era aglutinar tots els actes a la plaça de Mossèn Salvador 
Pagès, en el centre del poble, però degut a la pluja, alguns 
es varen realitzar a l’Escola Vella. Va començar la primera 
activitat el dissabte 4 de maig amb el campionat de bo-
tifarra a l’Escola Vella. La cantada d’havaneres pel grup 
Vela Blanca i la sardinada del divendres al vespre es van 
realitzar a l’Escola Vella i, tot i la pluja, va ser un èxit de 
gent i bon ambient. El dissabte al matí no es va poder fer 
la caminada popular, degut a la pluja, però sí que es va po-
der fer el vermut popular a la plaça. A la la tarda, els jocs 
infantils a la pista de l’Escola Vella van anar a càrrec de la 
Laura que va fer compatir junts petits i grans acabant amb 
una gimcana on havien de trobar la bandera de Vilavenut. 
Al vespre, el sopar popular i el ball a l’Escola Vella. Un bon 
sopar de Festa Major i un divertit ball amb el DJ Robert de 
Palma que va fer ballar als que hi estaven disposats i als 
que no. El diumenge al matí, l’ofici acompanyat de l’or-
questra La Principal de Porqueres. Seguidament, tres sar-
danes, el vermut popular i el tradicional concurs de truites 
a la plaça de Mossèn Salvador Pagès. A la tarda, a l’Escola 

Vella, el campionat de futbito amb un públic super engres-
cat i animat. I per finalitzar la festa, el teatre Colapsades 
amb el grup Stand up.

En resum, la Festa Major va ser un èxit tot i la pluja. La 
gent va participar molt en els actes programats i es va tor-
nar a fer poble, amb voluntat de trobar-nos, de compartir 
i de conviure, voluntat que no s’ha perdre mai en un poble 
petit, i que tornarem a tenir aquest estiu en els sopars a la 
fresca que ja s’han programat.

I com cada any, per la diada de Corpus es va engalanar 
l’església amb unes catifes molt boniques. 

Gràcies en majúscula a tots els col·laboradors que ens 
han ajudat a tenir més marge per a contractar les diferents 
activitats de la Festa Major, a l’Ajuntament de Fontcoberta, 
a la brigada municipal i a tots els veïns que han col·laborat 
amb el desig de fer poble.

Associació de Veïns de Vilavenut
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XX Trobada de Gent GranII Marxa Popular de les Fonts
El dia 1 de juny es va celebrar la XX Trobada del Consell 
Consultiu de la Gent Gran del Pla de l’Estany amb un 
dinar al pavelló de Fontcoberta. Hi van participar cap 
a 360 persones dels onze municipis del Pla de l’Estany. 
L’objectiu d’aquest dinar és aplegar el màxim de nombre 
de gent gran possible, per compartir un espai plegats 
com a cloenda de les activitats del curs. A l’activitat tam-
bé van assistir el president del Consell Comarcal del Pla 
de l’Estany i tots els alcaldes de la comarca. Després de 
dinar es van fer diversos sortejos entre els assistents. La 
Trobada es va acabar amb un ball de fi de festa. 

El dissabte 15 de juny, Font-
cotrail va organitzar la segona 
edició de la Marxa de les Fonts, 
que té com a objectiu la promo-

ció del patrimoni del municipi. 
Enguany, la marxa va tenir lloc a Vilavenut, i va con-

sistir en una caminada de 5km i una cursa de 10km. La 
caminada, que recorria diversos monuments de l’entorn, 
com el Pi d’en Donai o la Font de Caganell, va comptar 
amb les explicacions de Jaume Colomer, que narrava les 
històries i llegendes de cada part del recorregut. Per la 
seva banda, la cursa, de recorregut ràpid i planer, passa-
va per camins amples i corriols estrets que duien fins a 
l’ermita de Santa Caterina d’Espasens, entre altres racons 
emblemàtics de Vilavenut.

En acabar, tant els participants com els voluntaris van 
poder gaudir d’un avituallament amanit amb la música 
de Dj Lluigi, amb l’entrega de premis als guanyadors i 
millors corredors locals, i amb els diversos sortejos que 
es van fer. 

Des de Fontcotrail, volem donar les gràcies a tots 
els participants, a tots els voluntaris, a l’Ajuntament de 
Fontcoberta i als diversos col·laboradors per fer possi-
ble, un any més, l’organització d’aquest esdeveniment! 
Ens veiem l’any vinent amb més poble i més esport!

Al detall, logo de la Fontcotrail. A l’esquerra, abans de la 
sortida. A la dreta, a dalt, atletes a la cursa de 10 km. A 
baix, participants a la caminada a cal Molinot.
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Un any més, es va celebrar la Revetlla de Sant Joan a la 
plaça de Catalunya, aquesta vegada amb uns 250 assistents 
a la festa. La gent ha de portar el menjar i l’Ajuntament hi 
aporta les taules, les cadires, la instal·lació de l’enllumenat 
i la disco mòbil. Aquesta any, a més, va preparar un espec-
tacular espectacle de focs artificials ja avançada la nit. 

En Xavier Viñolas és l’encarregat d’anar a buscar, una 
vegada més, la Flama del Canigó al puig de Sant Martirià, 
aquest any acompanyat de Teresa Mas de Xaxars. En arri-
bar, la regidora de Cultura i l’alcalde van presentar l’acte i 
Teresa Mas de Xaxars va llegir el missatge de la diada. Tot 
seguit es va encendre el foc de Sant Joan que l’Ajuntament 
havia preparat en un solar contigu a la plaça. I tot, amanit 
amb petards, bengales, coets... que van animar la festa.

Revetlla de Sant Joan La temporada 2023-24  
de la U.E. Fontcoberta

Temporada amb gust agredolç per a la UNIÓ ESPORTI-
VA FONTCOBERTA. Durant tota la temporada hem es-
tat a la zona tranquil·la de la classificació i hem seguit 
gaudint, com cada any, del bon ambient esportiu i fut-
bolístic. Malgrat això, esportivament hem ensopegat els 
últims partits de la temporada i això ens ha comportat 
un descens de categoria. Des de la refundació del club, 
és la primera vegada que l’equip baixa de categoria. Per 
tant, no tenim més remei que refer-nos quan abans i co-
mençar a treballar per tornar al camí de la victòria!

Com bé sabeu, hem celebrat el ja tradicional CAGA-
BURRO, en una jornada on va coincidir amb una derrota 
que ens posava dins la zona de descens. Tot i això, afici-
onats i seguidors del club heu estat sempre al costat de 
l’equip i només tenim paraules d’agraïment.

Esperem tenir-vos la temporada que ve i que gaudiu 
del futbol amb nosaltres. Força Fontcoberta! Per qualse-
vol cosa, estem en contacte.

Junta Directiva de la Unió Esportiva Fontcoberta

A l’esquerra, a dalt, el sopar a la plaça de Catalu-
nya. Al mig, a l’esquerra, lectura del manifest. A 
la dreta, l’escriptor Mattew Tree llegeix el mani-
fest al puig de Sant Martirià, on havien arribat els 
quinqués de la Flama del Canigó, entre ells el de 
Fontcoberta. A baix, el foc de Sant Joan.
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Aquest any el Bàsquet de Fontcoberta ha continuat crei-
xent amb força, arribant a tramitar més de 120 fitxes a 
la Federació Catalana de Bàsquet. Fins a 10 equips han 
tramitat la seva inscripció a la Federació: Escoleta / U9 
Premini / U10 Premini / U12 Mini Masculí / U12 Mini Fe-
mení / U21 Masculí / U21 Femení / U25 Femení / Sénior 
a 1a territorial / Despenja les botes Femení (han continu-
at entrenant cada dimecres tot i no disputar partits).

Durant aquest any, hem estat molt actius organitzant 
i participant en diferents activitats que ens han enriquit 
esportivament:
> 3x3 d’estiu: Vam iniciar la temporada al juliol amb el 

torneig 3x3 a la pista exterior, un esdeveniment que 
va ser tot un èxit.

> Àlbum de cromos: Hem creat un àlbum de cromos 
amb tots els jugadors i entrenadors del club, fomen-
tant l’esperit de comunitat i diversió entre els més 
joves.

> Berenar de Nadal: Un esdeveniment dedicat als més 
petits, on vam gaudir d’un berenar especial per cele-
brar les festes.

> Quina de Nadal amb el Futbol Sala: Col·laborant amb 
el Club de Futbol Sala, vam organitzar una quina que 
va ser molt ben acollida.

> Trobada d’Escoleta “Juguem per la Fibrosi Quística”: 
Un esdeveniment solidari que va reunir 12 equips i 
més de 500 espectadors entre el pavelló i la pista an-
nexa. Va ser una jornada plena de solidaritat i esport, 
en la que vam recaptar 1.724 €.

> Assistència a partits professionals: Com a club, vam 
assistir a partits de l’Uni Girona i del Bàsquet Girona, 
una experiència inspiradora per als nostres jugadors 
i jugadores.

> Participació en torneigs: Per primera vegada, els dos 
equips preminis van participar en un torneig. Aquest 
és només el començament, i esperem portar el nom 
de Fontcoberta arreu de Catalunya participant en di-
versos torneigs.

> Sopar de Cloenda: Com cada any, vam celebrar el so-
par de germanor, on prop de 140 persones van gau-
dir d’una nit inoblidable.

La temporada 2023-24 de l’Atlètic Club Bàsquet Fontcoberta

A dalt, el campus d’estiu. A baix, la diada solidària.

> Campus d’estiu: Hem inaugurat el nostre primer 
campus d’estiu, amb sis setmanes d’activitats des de 
l’última setmana de juny fins a finals de juliol, de 
09.00h a 13.00h. Aquest campus ofereix una alter-
nativa esportiva i dinàmica per als infants, amb l’ob-
jectiu de millorar tècnicament i preparar-se per a la 
temporada vinent.
Estem molt satisfets de tot el que hem aconseguit 

aquesta temporada i dec om el bàsquet s’ha convertit 
en una part essencial de la vida social de Fontcoberta. 
Prepararem la nova temporada amb la mateixa energia i 
il·lusió, esperant continuar creixent i fomentant l’esport. 
Gràcies a tots per formar part d’aquesta gran família! ❧

ATLÈTIC CLUB BÀSQUET FONTCOBERTA
Avinguda de la Pedrera s/n, 17833 Fontcoberta
Telf. 628318057 
basquetfontcoberta@hotmail.com / www.acbfontcoberta.com
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Fets i gent

Va de llibres Va de llibres 
Racons del Pla de l’Estany. 12 
rutes i una volta al terme
El fontcobertí Pere Llorens Ros va 
presentar el seu nou llibre Racons 
del Pla de l’Estany. Volum II. 12 rutes 
i una volta al terme (MMV edicions) 
el divendres 19 d’abril al Centre 
Excursionista de Banyoles. A l’acte, 
en Pere va ser presentat per Joan 
Surroca del CEB i va comptar amb 
la presència del catedràtic de Geo-
grafia Humana de la UdG i membre 
numerari de l’IEC, el banyolí Joan 
Nogué, que va fer una xerrada so-
bre els valors de l’excursionisme i el 
paisatge de la comarca. 

A Racons del Pla de l’Estany. 12 
rutes i una volta al terme, l’autor 
proposa tretze recorreguts més per 
diferents municipis del 
Pla de l’Estany. Explora 
nous indrets, un per 
cada municipi, excepte 

a Porqueres i Sant Miquel de Camp-
major, que en tenen dos; i a Banyo-
les proposa fer la volta al terme. Es 
tracta de recorreguts circulars, d’en-
tre 10 i 15 km, alguns per espais més 
coneguts, però la majoria fora de 
rutes marcades i proposant explorar 
terrenys més desconeguts de la co-
marca. En aquesta ocasió les rutes 
s’acompanyen de petites històries lo-
cals dels indrets recorreguts.

Mireia
El divendres 19 d’abril, la meliantina 
Carme Ferrando Callís va presentar la 
seva nova novel·la Mireia (Edicions 
Forment) a can Jan de la Farrès. La 
interlocució de l’acte va anar a càrrec 
de Dolors Bustins, regidora de Cultu-
ra de l’Ajuntament de Fontcoberta. 
Mercè Juanola va llegir fragments de 

l’obra. 

Amb una narrativa envoltada 
d’intriga i personatges que prenen 
vida, Mireia ens convida a explorar 
la complexitat de les relacions per-
sonals, els dilemes, les lleialtats, les 
pors i la sinceritat amb un mateix. 

Trobada de Trobada de 
delegacions de delegacions de 
donants de sangdonants de sang
El dissabte 13 d’abril, va tenir lloc a 
can Jan de la Farrès, la 42a trobada 
de delegacions de donants de sang 
del Gironès, la ciutat de Girona i 
del Pla de l’Estany. Hi van assistir al 
complet els 19 delegats/es. Després 
de l’acte, es va visitar el Centre d’In-
terpretació de la Platja d’Espolla, 
ubicat al pis superior de l’Ajunta-
ment, i es va fer una visita guiada a 

A l’esquerra, la presentació que es va fer al Centre Excursio-
nista de Banyoles el 19 d’abril. A la dreta, donants de sang.
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la platja d’Espolla. La jornada va 
acabar amb un dinar. 

Mural al carrer Mural al carrer 
President Lázaro President Lázaro 
CárdenasCárdenas
La meliantina Anna Serra Puigde-
mont, alumna de Cicle Mitjà a l’Es-
cola d’Art d’Olot que ha acabat el 
segon curs de revestiments murals, 
ha pintat durant el mes de maig un 
mural a la paret de l’escola al costat 
dels dos que ja hi ha al carrer Presi-
dent Lázaro Cárdenas. És el resultat 
d’un projecte que han de realitzar 
els alumnes que acaben aquest ci-
cle. L’Anna ha volgut reflectir l’esco-
larització de l’alumnat a la llar d’in-
fants Els Plançons i a l’Escola Alzina 
Reclamadora, que és al costat. Com 
ho ha fet? Doncs, ha dibuixat el ci-
cle de la vida d’una gla: unes mans 
que deixen anar una gla, la gla arre-
la i el plançó és regat per un infant 
i al cap d’uns anys tenim la ufanosa 
alzina, que de la mà de l’home serà 
reclamadora. Gràcies Anna, estem 
molt contents del resultat.

AgraïmentAgraïment
Des de la regidoria de Cultura de 
l’Ajuntament de Fontcoberta, vo-
lem agrair a la senyora Maria Be-
cerra López, la donació de diferents 
col·leccions de llibres, que passaran 
a formar part de la Biblioteca Mu-

nicipal de Fontcoberta, i serviran 
per a poder consultar o en servei de 
préstec a les persones interessades. 
La relació de llibres i col·leccions es 
podrà consultar a la web de l’Ajun-
tament o al Casal Recreatiu, lloc on 
estaran guardats els llibres, així que 
s’hagi fet la corresponent entrada 
dels mateixos al fons de la Bibliote-
ca Municipal.

Catifa de Corpus  Catifa de Corpus  
a Fontcobertaa Fontcoberta
El passat diumenge 2 de 
juny es va celebrar el Cor-
pus a la parròquia de Font-
coberta. La família Giro-
nès- Berga va elaborar la 
catifa que s’acostuma a fer 
en aquesta diada a la pla-
ça de l’Església de Fontco-
berta. La Rosa Gironès va 
fer-ne la foto que acompa-
nya aquest escrit. 

Delegació Delegació 
d’Oncolliga a d’Oncolliga a 
FontcobertaFontcoberta
La Fundació Oncolliga Gi-
rona és una entitat sense 
ànim de lucre que va néi-
xer amb la intenció de mi-

llorar la qualitat de vida dels malalts 
de càncer i els seus familiars. Amb el 
pas del temps, l’entitat ha ampliat la 
seva mirada i ha apostat també per 
la promoció de la salut i la sensibi-
lització de la societat, sense oblidar 
la seva finalitat principal: donar res-
posta a les necessitats que les insti-
tucions públiques no cobreixen fa-
cilitant recursos humans i materials 
que contribueixin a fer més còmode 
la vida de les persones que pateixen 
una malaltia oncològica. Recursos 
com el suport psicològic, el servei 
de fisioteràpia a domicili, el banc 
de perruques, el préstec de material 
tècnic o ortopèdic, la llar-residèn-

A dalt, el mural acabat. 
Al detall, l’Anna pintant 

el mural el 20 de maig. A 
baix, la catifa de Corpus.
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cia a prop de l’hospital, el drenatge 
limfàtic, la marxa nòrdica terapèu-
tica, l’estètica oncològica o l’asses-
sorament en nutrició i sexologia. 
Una llarga llista de serveis i suports 
que els malalts i familiars agraei-
xen molt quan han de fer front a un 
procés oncològic. Per tirar endavant 
aquests serveis es necessiten recur-
sos econòmics que s’aconsegueixen, 
en gran part, gràcies a les activitats 
benèfiques i solidàries que s’organit-
zen des de les més de 90 delegacions 
que hi ha repartides per totes les co-
marques gironines. 

Per a l’equip de la delegació de 
Fontcoberta és un orgull sumar-se a 
aquest gran xarxa solidària que és 
l’Oncolliga. El passat mes d’abril vam 
presentar al municipi la primera ini-
ciativa benèfica amb un Sorteig Soli-

dari de Sant Jordi que va recaptar un 
total de 656,24€ que contribuirant al 
sosteniment de la tasca de suport i 
acompanyament que l’entitat duu a 
terme. Volem agrair a tots els qui hi 
vàreu participar comprant números, 
però també als quatre establiments 
(El Brot, Ca l’Àngel, La Brasa i Can 
Maula) que no van dubtar a col·la-
borar. Finalment, donem l’enhorabo-
na als guanyadors que gaudiran dels 
menús per a dues persones!

Fontcoberta amb Fontcoberta amb 
més colorsmés colors

 
Per tal de donar visibilitat a les per-
sones LGBTI, el passat 19 de maig 
es va repintar un banc a la plaça Ca-
talunya que ja es va pintar el 2021 

amb els colors de l’arc de St Martí 
i també s’ha pintat un segon banc 
amb els colors de la bandera que 
representa a les persones trans. La 
pintada l’han realitzat persones del 
municipi d’edats diverses que donen 
suport a la diversitat de maneres de 
fer. Aquesta actuació s’ha portat a 
terme arreu de la comarca per com-
memorar el Dia de l’Orgull LGBTI. 
L’acció conjunta ha estat impulsada 
per persones del col·lectiu del Pla 
de l’Estany i ha rebut el suport dels 
ajuntaments i dels serveis LGBTI a la 
comarca; el SAI Banyoles i SAI Pla 
de l’Estany.

Conèixer l’entorn Conèixer l’entorn 
natural i actuar per natural i actuar per 
millorar-lomillorar-lo
Aquest curs, els nens i nenes de 2n 
de l’Escola Alzina Reclamadora han 
participat en el projecte Som Natura. 
Fem Natura organitzat i dinamitzat 
per l’Escola de Natura de Banyoles. 
Es tracta d’un projecte basat en la 
metodologia Aprenentatge i Servei 
(ApS) que s’adreça a les escoles del 
Pla de l’Estany. Consisteix en fer l’es-
tudi d’un espai natural proper, de-
tectar-ne els problemes ambientals i 
portar-hi a terme accions de millora.

La setmana del 6 al 10 de maig, 
l’alumnat va fer les activitats de mo-
tivació. De la mà d’un personatge i 
un decorat del bosc, van treballar 
diverses problemàtiques que pateix 
la natura i van poder reflexionar so-

A l’esquerra, el lliura-
ment dels 656,24€ a 
Paqui Badosa, presi-
denta de la Fundació 
Oncolliga Girona. A la 
dreta, la guanyadora 
de dos menús a ca 
l’Àngel. A baix, pin-
tant bancs de la plaça 
de Catalunya.
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bre les causes, les conseqüències i 
les possibles solucions. El dia 21 de 
maig tocava sortir de l’escola i anar a 
conèixer a fons el lloc escollit: el clot 
de Melianta. Amb l’acompanyament 
de la monitora de l’Escola de Natu-
ra van estudiar la fauna, la flora i la 
qualitat de l’aigua. També van detec-
tar alguns problemes: deixalles, fer-
ralla abandonada, camí embardissat, 
font sense aigua, pont amb barana 
poc segura... Després del debat i la 
reflexió a l’escola, en van sortir al-
gunes idees per millorar el lloc. Així 
doncs calia demanar a l’Ajuntament 
que posés papereres, desbrossés el 
camí fins la font i millorés la barana, 
però els nens i nens no es van quedar 
de braços plegats. El dia 18 de juny 
van tornar al clot de Melianta amb 
moltes ganes de treballar: van treure 
les deixalles, van posar cartells amb 
els noms dels arbres (roure, alzina, 
til·ler i acàcia) i van fabricar i pen-
jar diverses caixes-niu. De tornada a 
l’escola, van tenir una grata sorpresa: 
els esperava en Tres Erres! Aquest 
personatge que representa el planeta 
Terra els va felicitar per la feina i els 
va donar unes guies de natura i un 
diploma de reconeixement.

L’experiència s’ha valorat molt 
positivament, sobretot perquè ha 
permès als infants connectar amb el 
seu entorn més proper i ser protago-
nistes de la seva millora. El projecte 
està subvencionat pel Departament 
d’Acció Climàtica, Alimentació i 
Agenda Rural i compta amb el suport 
de la Diputació de Girona i l’Ajunta-

La carretera de Vila-
venut vora el pont de 

Farga després de la 
pedregada.

ment de Fontcoberta. Informació so-
bre el projecte: https://www.escola-
naturabanyoles.org/ca/campanyes/
som-natura-fem-natura/

I ara pedregades, a I ara pedregades, a 
part de plugespart de pluges
Recordarem els mesos de 
març, abril, maig i juny com a 
molt plujosos, com feia temps 
no vèiem, i amb temperatures 
normalitzades. I, també per 
les pedregades. A la fotogra-
fia, de Montse Grau, veiem la 
pedregada del 2 de maig que 
va deixar la carretera de Vilavenut 
ben blanca vora el pont de Farga. 
També hi va haver una pedregada 
forta a la banda de Melianta que, 
també, va afectar Esponellà i Seri-
nyà el passat 21 de maig, deixant el 
terra ben emblanquinat. El grans de 
pedra d’entre 2-3 cm van caure du-
rant un quart d’hora, aproximada-

ment, junt amb pluja torrencial. Va 
malmetre flors i moltes plantes dels 
horts i, inclús, va partir branquillons 
i esparracar fulles d’arbres, a part 
d’algun desperfecte.

Demografia abril, Demografia abril, 
maig, juny 2024maig, juny 2024

NAIXEMENTS
02-04-2024. Carla Mayneris 
Roura.
16-05-2024. Yerai Carrasco 
Geli. 
24-05-2024. Arnau Soms del 
Cid.

DEFUNCIONS
02-04-2024. Dolores Pairot Geli.

26-05-2024. Víctor Gómez Mercader.
18-06-2024. Diego Girona Ruiz.
CASAMENTS
29-06-2024. Miquel Cros Gili i Mil-
jey Luselin Rosillo Acero.

*Nota: La demografia correspon  
als registres de l’Ajuntament.
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L’entrevista

Joan  
Campos Bohils

Per Jaume Colomer

En què havies treballat abans d’arribar a Vilavenut, a 
can Donai?

Vaig estudiar riscos laborals i estava en un despatx tre-
ballant fent «papeleos» amb corbata. Vaig fer un viatge de 
mig any per Àsia i vaig tornar amb una altra mirada de la 
vida. Llavors vaig començar en una agrobotiga i vaig con-
tinuar en un projecte que feien horta ecològica. Després 
vaig passar en un projecte d’horta a Vilamalla de gran ex-
tensió i en un altre més petitet a la Bisbal. I el 2013, vam 
aterrar aquí a can Donai, gràcies a un amic.

Què ofereix can Donai per practicar l’horticultura?
Vaig entrar-hi molt il·lusionat perquè era de les cases 

que tenia més aigua per aquí els voltants. Hi ha gorgues a 
la Riera i un pou. Vaig preparar el terreny netejant-lo, fent 
les feixes de cultiu i muntant els hivernacles. La terra l’he 
anat millorant amb els anys a base de fems i compostatge. 
Ara hi ha el problema de la sequera, que m’ha obligat a 
buscar alternatives per mantenir la producció de verdu-
res. Així, m’han deixat un terreny a Ollers amb aigua.

Notes que a les gorgues de la Riera hi ha menys 
aigua?

Fa quasi un any que encara hi havia aigua però ara ja 
estan seques. 

Ara fas d’hortolà però en vares haver d’aprendre.
Doncs sí, però n’aprens aviat, una mica sobre la mar-

xa. A casa meva els pares i els avis ja tenien horta i ho 
havia viscut de petit. He anat aprenent dels diferents 
companys i companyes que he anat trobant en les dife-
rents feines que he tingut. L’aprenentatge de l’horta no 
s’acaba mai, continuo aprenent cada dia. Sempre cal anar 
provant coses. Pel clima, per exemple, no és el mateix fer 
horta a l’Empordà que fer-la aquí. Amb la sequera, també, 
ens hem hagut de reinventar, amb regs més eficients, amb 
jaç protector o encoixinat de les plantes, etc. També hi ha 
molta informació en llibres. 

conversem amb joan campos, horticultor. 
Gràcies, joan, per la feina que fas i tot el que 
ens has explicat. 

Podeu llegir l’entrevista 
completa a la pàgina 
web de l’Ajuntament.
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Es pot viure d’hortolà?
Sí, sí, jo en visc. Produïm una gran varietat de verdures 

i ens complementem amb altres verdures i fruites de tem-
porada per vendre al mercat i poder muntar les cistelles. Sí 
que estàs molt subjecte al clima. Pot passar una pedregada 
i que t’ho foti tot enlaire. A l’última, sort en vam tenir de 
fer infusions d’ortiga, que és molt cicatritzant, i l’horta es 
va refer bastant. Tinc sort que no estic envoltat de cap zona 
intensiva d’horta que podria traspassar plagues. Aquí, no 
sovintegen les plagues. Poques vegades he hagut de fer 
algun tractament més agressiu del que volia, sempre amb 
mètodes biològics. La Montse, la meva parella, tinc sort 
que fa dos anys que està treballant amb mi i ella es cuida 
d’aquesta part més delicada: la de plantar flors com la ca-
lèndula, la caputxina, l’espigol... pel mig de les regues de 
l’horta. Abans tenia els marges nets, però ara els deixo més 
assilvestrats perquè, vulguis o no, hi ha molta més fauna. 

On vens les hortalisses que conrees? Fas venda di-
recte des de casa?

Ara fem tres mercats a la setmana, els dimecres a Ba-
nyoles, els divendres a Porqueres i els dissabtes a la plaça 
Major de Banyoles. Al mercat hi posem les nostres hortalis-
ses i productes de tres o quatre companys de l’Empordà que 
també fan horta ecològica. Ens complementem!! Es tracta 
d’oferir més varietat. La Montse s’encarrega de les cistelles 
a domicili. Els dissabtes enviem per correu electrònic una 
llista d’hortalisses i fruites perquè els clients i les clientes 
que tenim triïn el què volen. Ho repartim pels diferents 
pobles del Pla de l’Estany, com a Cornellà del Terri, Espone-
llà, Galliners, Orfes, Fontcoberta, Banyoles... N’estem molt 
contents!! El llistat de verdures i fruites és diferent cada 
setmana, anem variant segons l’hortalissa del moment. 

Tot és ecològic, el que cultives?
Sí. Ho faig però no estic certificat. Em suposa un con-

trasentit perquè hem de pagar per ser de producció eco-
lògica quan el convencional no ha de pagar. Potser ens 
haurien de subvencionar per aquest respecte que tenim 
cap a la natura. La gent em té confiança ja que ho explico 
i ensenyo com ho faig. 

La qualitat alimentària passa per les compres de 
productes de proximitat?

Sí, per consumir bé, per ecologia, pel transport que 
ens estalviem, per respecte al medi... s’han de comprar 
productes de temporada. Penseu que n’hi ha molts de 
cada temporada! A vegades és per falta d’educació. La 
meva parada ja és com una escola. Si em demanen mon-
geta tendra i no toca els hi dic. El que veuen a la parada 
és el que hi ha de temporada. També he anat a l’escola de 
les meves filles a explicar-ho. 

Creus ens les xarxes de compra?
Les compres on-line faciliten les compres sempre amb 

respecte, Amazon per suposat que no. Ajuda a estalviar 
combustible de la gent. Hem de pensar que molta gent no 
pot anar al mercat de Banyoles. 

T’has adaptat a no tenir aigua suficient?
Sí, per això vam agafar el terreny d’Ollers que està si-

tuat a l’Hotel Casa AnaMaria. A can Donai vam mirar dife-
rents opcions com fer un pou més fondo però tenia un cost 
molt elevat i tampoc ens podien assegurar que es trobés 
aigua. Ara estem en procés de sol·licitar el canon de l’aigua 
agrària. També havíem pensat fer una bassa en un punt alt 
amb fons d’argila amb l’ajut d’un company on s’hi pot re-
collir aigua pluvial. A casa, des de fa temps, que ja hi tenim 
un sistema per recollir l’aigua de la pluja. És molt eficient 
perquè per decantació quasi bé ho podem regar tot. 

O a les calors extremes?
Això és més problemàtic. Les cases d’abans es protegi-

en del fred i ara ho haurem de fer de la calor. Amb l’horta 
passarà el mateix, l’haurem de protegir de la calor amb 
ombreig. Potser haurem de tendir a fer horts d’hivern i 
primavera/tardor, i a l’estiu treballar d’una altra manera, 
reduint la producció, ja que la calor ho crema tot. L’estiu 
passat, l’estació de casa va arribar a marcar 45 ºC. Cal-
drà planificar els cultius una mica abans. Començar al 
febrer-març, perquè ja quasi no glaça, i allargar-ho per 
darrere. 

De quina manera les administracions poden ajudar 
al petit productor com tu?

S’han de facilitar les coses a qui s’hi vulgui dedicar. A 
nivell municipal poden cedir horts i espais, poden facilitar 
els mercats. De produir ja pots tenir nocions però a l’hora 
de distribuir el producte cal que hi hagi facilitats, com 
per exemple que no sigui tan complicat entrar als mercats 
setmanals. Caldria reduir el producte que ve de fora, com 
reivindiquen els pagesos. També ens podrien ajudar amb 
els tema dels impostos o les càrregues als autònoms, so-
bretot quan comences. I un altre punt que seria important 
són les ajudes cap a les màquines agràries.

La qualitat dels productes del teu hort per on passa?
És essencial oferir el producte el màxim fresc possible. 

Per això, collim els enciams a les 6 del matí i a les 7 ja són 
a la parada. Això no ho pot oferir gaire parades. No hi ti-
rem pesticides ni res químic. Em qüestiono i em preocupa 
que la ingesta de verdures i fruites amb producte químic 
pugui afavorir l’aparició de malalties i problemes de salut.

Creus que hi ha pocs productors de productes de 
proximitat?

Sí! Fa anys al mercat hi havia molts pagesos de la zona. 
Ara per ara, crec que soc l’únic del Pla de l’Estany. I, per 
lògica, crec que n’hi hauria d’haver un a cada poble, com 
a mínim, per tal d’abastir amb verdures tota la població.

Vols afegir alguna cosa més?
Voldria ressaltar que és una feina maca, tranquil·la i 

agradable, que t’hi sents bé. Quan vaig canviar el xip era 
per trobar un sentit a allò que fas. Ho gaudeixo molt, tot i 
que, és una feina dura perquè has d’ajupir l’esquena i has 
de treballar seguint les hores del sol. I m’agrada pensar que 
estem oferint verdures saludables a moltes famílies!! ❧
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El nostre patrimoni 
porta forana de can pujol
Jaume Colomer

Can Pujol és la masia més important del nucli del poble de Fontcoberta. La font de can 
Pujol desguassa al seu interior per, després, fer-ho al rentador i al viver. És la font que ha 
donat nom al poble i al municipi. La masia era fortificada i, per això, tenia una torre de 
defensa i un mur defensiu que tancava l’era, avui enrunat en part. La torre té tres pisos i a 
cada pis hi ha una sola habitació que s’hi accedeix per una escala de cargol interior.

La foto correspon a la porta forana de can Pujol, als peus de la torre de defensa. No sabem 
la data de construcció de la torre, i per tant de la porta, però és versemblant, per les seves 
característiques, que sigui de principis del segle XVII, com la casa. Tota ella, tant els muntants 
com les dovelles de l’arc són de pedra volcànica quan la resta d’obertures de la masia són fe-
tes amb travertí d’Usall. És curiós construir una porta amb pedra que no és local. Això sovint 
es feia per remarcar, destacar i ensenyorir els edificis. La pedra segurament procedeix de la 
pedrera de Vilacolum. En aquella zona de l’Alt Empordà, sobretot a la banda de llevant, hi ha 
molts edificis, tant religiosos com civils, amb portals i finestres d’aquesta pedra.

La pedrera de Vilacolum és un jaciment paleontològic i una zona humida del municipi 
de Torroella de Fluvià. La zona humida, d’una superfície de poc més d’una hectàrea, té el 
seu origen en l’extracció de traquita, una roca molt dura, lleugera, de superfície aspra i 
color gris-blanquinós, que és la de la porta forana de can Pujol. Segons el DIEC2 la traquita 
és una roca volcànica microcristal·lina, de la família de la sienita, quasi sempre porfírica i 
amb textura traquítica, que forma laves viscoses, composta de feldespats alcalins, molt poc 
quars i un o més minerals màfics, principalment biotita, piroxens i amfíbols.

La porta és de dos batents de roure que es tancaven des de l’interior amb una balda de 
ferro i una barra travessera, també de ferro, fixada als batents. Actualment està en força 
mal estat, sobretot la part baixa, per culpa de les humitats, la pluja, els corcs i la falta de 
manteniment. ❧
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